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Het inhoudelijk deel van de BSV-Netwerkdag heeft als thema ‘Glokalisering’. Eiko 
Smid presenteert dit gedeelte. 
  
Eiko Smid: De term ‘glokalisering’ is bedacht door trendwatcher Adjiedj Bakas. De 
gevolgen van problemen op wereldschaal hebben al snel invloed op onze omgeving: als het 
ergens in de wereld regent, druppelt het in onze achtertuin. Deze dubbele trend van 
internationalisering en regionalisering, van globalisering en lokalisering, heeft belangrijke 
consequenties voor de inrichting van politiek, bestuur en samenleving. Zo dreigt Den Haag 
te worden platgedrukt tussen Europa en de regio en wordt intussen van het lokale bestuur 
van alles verwacht, zonder bijpassende bevoegdheden en middelen. Welke bestuurlijke en 
culturele gevolgen heeft glokalisering? Hoe kan het bestuur beter worden ingericht? Hoe kan 
voldaan worden aan de wens om de regionale samenwerking te verbeteren? 
  
Richard van Zwol, secretaris-generaal bij BZK verzorgt een inleiding over het thema. Van 
Zwol was voordat hij in 2013 SG bij BZK werd, secretaris-generaal bij het ministerie van 
Financiën. Daarvoor was hij o.a. secretaris-generaal bij het ministerie van Algemene Zaken. 
Bovendien was hij secretaris van de (in)formateurs in 2003, 2006 en 2006/2007. Richard 
van Zwol studeerde Juridische Bestuurswetenschappen aan de Universiteit van Tilburg. 
Van Zwol is te gast als voorzitter van de Studiegroep Openbaar Bestuur, dat het rapport 
Maak Verschil  heeft geschreven. 
  
Samenvatting inleiding Richard van Zwol 
De invalshoek van het rapport is economisch. De Nederlandse economie groeit weer, maar 
de groeiprognoses voor de komende jaren zijn, vergeleken met de gemiddelde groei in de 
afgelopen decennia, toch zeer bescheiden. De demografische ontwikkelingen zijn niet van 
dien aard dat de groei daardoor zal gaan toenemen, we zullen het dus moeten hebben van 
onze productiviteit. Daar valt winst te halen. En daarbij rijst de vraag: wat kan het openbaar 
bestuur eraan doen om dat te bespoedigen? 
  
De werkelijkheid van burgers en bestuurders is niet beperkt tot de gemeentegrenzen. Vaak 
is de werkelijkheid een regionale werkelijkheid. Interessant is dat, wanneer je naar 
Nederland kijkt, de regionale diversiteit groot is. De verschillen nemen toe, op allerlei 
niveaus. Bewezen is dat in dichtbevolkte gebieden meer ‘economische samenballing’ 
plaatsvindt. Ook is bewezen dat als in een regio sprake is van veel ‘administratieve 
fragmentatie’ je groei verliest. Dan lekt er groeipotentieel weg. 
  
De Studiegroep besluit het rapport met een aantal aanbevelingen: 

● Versterk regionale samenwerking 



● Versterk de samenwerking op de inhoud 
● Sta differentiatie toe; ga niet uit van blauwdrukken (want de economie vraagt niet om 

one size fits all ) 
● Bezie het dehiërarchisch; doe het samen 

  
Ten slotte benadrukt Van Zwol dat het de mensen zijn die het doen. Zij maken het verschil. 
  
De denk- en werkwijze in Maak verschil  roept ook dilemma’s op. Van Zwol benoemt er drie: 

1. Het eerste dilemma heeft betrekking op de meerschaligheid. Wat is precies de regio? 
2. Het tweede dilemma gaat over het toezicht. Hoe regel je het bijvoorbeeld wanneer de 

provincie namens de gemeenten een aantal regionale taken oppakt? 
3. Ten derde het dilemma van de financiële verhoudingen. Elke verandering levert 

immers herverdelingsvraagstukken op. Desgevraagd geeft Van Zwol aan dat hij het 
zeker denkbaar acht dat prikkels ingebouwd kunnen worden waardoor regio’s 
daadwerkelijk zichtbaar profiteren van hun inspanningen. Het ‘spel om de knikkers’ 
moet ook goed gespeeld worden. 

 
Vragen uit de zaal 
Vraag: Hoe voorkom je nieuwe bestuurlijke drukte? 
Van Zwol: De proeftuinen kunnen ons op dit gebied veel leren. Bedenk dat er heel veel 
samenwerkingsverbanden zijn en dat we - als we met iets nieuws beginnen - dat heel goed 
in de plaats van iets anders zouden kunnen doen. Het gaat hier om inhoudelijke 
samenwerkingsvormen. Als er geen inhoudelijke reden meer is voor de samenwerking moet 
je stoppen. Een inhoudelijk samenwerkingsprogramma leidt dus niet automatisch tot (meer) 
bestuurlijke drukte.  
 
Vraag: Lokale partijen hebben soms een enge lokale focus. Hoe kunnen we deze partijen 
meekrijgen met regionale samenwerking? 
Van Zwol: Ook de werkelijkheid van de kiezer van een lokale partij is een regionale. Dat zou 
je moeten benadrukken. Lokale partijen die daar geen oog voor hebben doen hun eigen 
kiezers tekort. 
 
Vraag: Waar knelt ons rechtssysteem als het gaat om differentiatie? 
Van Zwol: De Raad van State komt zeer binnenkort met een ‘mooi werk’ over deze vraag. 
Het is belangrijk dat transparantie in acht genomen wordt en dat een goede 
rechtsbescherming op individuele basis gewaarborgd blijven. 
 
Vraag: Wordt het toezicht niet moeilijker bij te veel differentiatie? 
Van Zwol: Niet voor niets heb ik toezicht als een van de dilemma’s benoemd. Ik vind het 
belangrijk die expliciet naar voren te brengen. Ik denk dat het goed is dat we onderscheid 
maken tussen interbestuurlijk toezicht en toezicht door de gemeentelijke 
volksvertegenwoordiging. Ik wil hierbij benadrukken dat de democratische legitimiteit via de 
gemeenteraden gewaarborgd moet blijven. Dit is tot nu toe de beste optie. Bij betere ideeën 
kunnen er veranderingen optreden. Hier komen we proefondervindelijk achter (via de 
proeftuinen). 
  



Paneldiscussie 
Hierna volgt een paneldiscussie met vier gasten: Tweede Kamerlid Agnes Mulder, 
Europarlementariër Lambert van Nistelrooij, bestuurskundige Martijn van der Steen en 
ondernemer Dorien Fröling. Ze geven hun reactie op het verhaal van Van Zwol. 
 
Martijn van der Steen heeft meegewerkt aan het rapport. Hij benadrukt nog eens dat het 
rapport vanuit economische meerwaarde is aangevlogen. Het gaat niet vanzelf goed in 
Nederland. Het is volgens Van der Steen van belang lokaal en regionaal steeds de vraag te 
stellen: welke bijdrage kunnen wij leveren bij het oplossen van maatschappelijke 
problemen?  
Het mooie van glokalisering is dat grote problemen (ten dele) lokaal opgelost worden. Denk 
bijvoorbeeld aan duurzaamheidsvraagstukken. Bij al deze opgaven zou vooropgesteld 
moeten worden: welke coalitie is nodig om dit op te pakken? Soms is de provincie aan zet, 
soms een gemeente, of soms een paar gemeenten. 
 
Agnes Mulder is Tweede Kamerlid voor het CDA, maar was eerder fractievoorzitter in 
Assen en Statenlid in Drenthe. Ook was ze werkzaam voor de Kamer van Koophandel. Ze 
wijst op het belang van dienend leiderschap: hoe kun je zo helpen dat mensen hun 
verantwoordelijkheid kunnen nemen? Daarbij geldt dat er oog moet zijn voor de verschillen 
in Nederland: Emmen is geen Amsterdam. 
Ze wijst erop dat de rol van de provincies essentieel blijft. Hierbij stelt ze een (weder)vraag 
aan Van Zwol: wat is nou de rol van provincies in het geheel? 
Onze partij heeft alles in zich om elkaar op te zoeken. Het is belangrijk dat we niet te 
afwachtend zijn en naar anderen kijken. 
 
Dorien Fröling wijst erop dat haar onderneming ADC er niet zou zijn geweest zonder 
Europa.  In de uitvoering heeft ze vooral te maken met gemeenten en provincies. 1

Archeologie trekt zich per definitie niets aan van actuele grenzen; het kan voorkomen dat het 
ene deel van een opgraving zich in gemeente A bevindt en het andere in gemeente B. 
Ze ervaart de contacten met overheden als zeer verschillend. Met de provincie 
Noord-Holland was dat een positieve ervaring. Daar voelde ze zich welkom toen ze 
voorstelde een museum te exploiteren. Bij OC&W had ze een heel andere ervaring. 
Het kan problematisch zijn als overheden meerdere rollen op zich nemen. Als zij 
(ondernemer) aan tafel zit met een bouwbedrijf en de gemeente, en de gemeente doet ook 
aan opgravingen dan kan het voorkomen dat de gemeente zegt: wij kunnen dat veel 
goedkoper, dus wij regelen het wel.  
Hierbij merkt Fröling ook op dat het vaak van een persoon afhangt. Als iemand (persoonlijk) 
erg enthousiast is over de plannen, is er meer mogelijk voor ADC (zie verhaal 
Noord-Holland). Een probleem dat ze aanstipt heeft betrekking op de doorwerking van 

1  In 1992 ondertekende Nederland het ‘Verdrag van Malta’ van de Raad voor Europa. In het 
verdrag is de omgang met het Europees archeologisch erfgoed geregeld. De essentie is dat 
voorafgaand aan de uitvoering van plannen onderzoek moet worden gedaan naar de 
aanwezigheid van archeologische waarden en daar in de ontwikkeling van plannen zoveel 
mogelijk rekening mee te houden. Bron: 
http://www.archeologie.nl/informatie-organisatie-adc-archeoprojecten/ontstaan-geschiedenis
-archeologisch-diensten-centrum/verdrag-malta.html  

http://www.archeologie.nl/informatie-organisatie-adc-archeoprojecten/ontstaan-geschiedenis-archeologisch-diensten-centrum/verdrag-malta.html
http://www.archeologie.nl/informatie-organisatie-adc-archeoprojecten/ontstaan-geschiedenis-archeologisch-diensten-centrum/verdrag-malta.html


politieke wil naar ambtelijke uitvoering. Tot slot benadrukt Fröling de bredere blik die zij als 
ondernemer heeft op zaken. Ze denkt niet in termen als gemeente/regio/EU.  
 
Europarlementariër Lambert van Nistelrooij benadrukt dat het zeer veel verschil maakt van 
waaruit je werkt. Als het gaat om glokalisering hoeven we ons als CDA en EVP niet te 
bescheiden op te stellen. Immers, het subsidiariteitsbeginsel zit in de verdragen 
ingetimmerd. Wij zoeken de laag/lagen op waarop dingen het best geregeld kunnen worden, 
zo dicht mogelijk bij de burgers.  
Hij wijst op de kansen die Europa biedt voor regio’s. Maar dan moet wel het vertrekpunt zijn: 
wat kun je als regio bijdragen?  
Alle onderzoek wijst uit: wie de meerschaligheid goed doorgrondt haalt meer binnen. Dit 
duidt Van Nistelrooij aan als ‘dansen door de schalen’. Hierbij moet het altijd via de inhoud 
gaan. Voor de regio ontstaat in feite een open agenda. Je moet het samen doen, dienend 
zijn: be good and sell it!  
 
Groepsgesprekken en Netwerklunch met Pieter Heerma 
Na afloop van de paneldiscussie zijn er drie deelsessies (groepsgesprekken). In de 
deelsessies wordt verder gesproken over het thema ‘glokalisering’. De drie groepen zijn 
ingedeeld naar functie: een groep burgemeesters, een groep raadsleden en een groep 
Statenleden, wethouders en waterschapsbestuurders. 
  
Ten slotte is Tweede Kamerlid Pieter Heerma aanwezig bij de afsluitende Netwerklunch. 

 
  
  
  
 


